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entrevista

Imma Tubella, rectora de la UOC

Materials docents, a un clic

Avenços en Química Teòrica

10 anys
de punt neutre
a Catalunya



�Abans de la creació del CATNIX, el
tràfic s’intercanviava a l’únic punt

de commutació a Espanya, l’Espanix, ubi-
cat a Madrid des de l’any 1997, i en d’al-
tres punts neutres europeus. A partir del
1999, el CATNIX va permetre poder enca-
minar localment part del tràfic, que no ha-
via de sortir de les xarxes de Catalunya.
L’objectiu era que els usuaris finals re-
bessin unmillor servei ja que es reduïa el
camí que la informació havia de recórrer
des que es demanava (a través del web,
de l’ftp, etc.) fins que es rebia i que el seu
accés a les pàgineswebde Catalunya tam-
bé fosmés ràpid. Amés, el CATNIX també
va afavorir l’intercanvi del tràfic comercial

amb l’acadèmic i de recerca, gràcies a la
connexió amb l’Anella Científica.

Com explica el secretari de Teleco-
municacions i Societat de la Informació,
Jordi Bosch, “aquesta interconnexió ha es-
tat molt important, ja que ha permès que
les xarxes acadèmiques i de recerca del
país estiguin connectades amb les xarxes
comercials d’una manera més segura i
ambmésqualitat. La integració de les ins-
titucions catalanes de recerca a la xarxa
d’alta velocitat permet oferir unmillor ser-
vei als usuaris i crear sinergies al voltant
delmón científic i del coneixement en ge-
neral, potenciant l’intercanvi d’idees, in-
formacions i projectes”.

Avui dia, elCATNIXcontinua treballant
per incorporarnoves funcionalitats, comara
laVeusobre IP (VoIP)perpermetrequeope-
radors i ISP puguin intercanviar també veu
a través del punt neutre. La Comissió Tèc-
nica per a l’Intercanvi deVeu del CATNIX va
debatre i establir almaig els requisits de la
nova plataforma deVoIP, basada en el pro-
gramari lliure OpenSer (Kamailio). A més,
s’està avaluant el desplegament territorial
del CATNIX a Girona, Lleida i Tarragona.

També es preveu instal·lar rèpliques
dels servidors arrel de noms A i J, així com
dels dominis .com i .net, que gestiona Ve-
risign, a travésd’anycast, que complemen-
tarà la rèplica del servidor arrel F, de l’In-
ternetSystemsConsortium,disponibledes
del 2005 amb IPv4 i IPv6. Així, el CATNIX
contribuirà encaramésaaugmentar laqua-

litat deservei en lamilloradel tempsde res-
posta per a les consultes al Servidor de
Noms (DNS), i a incrementar la seguretat,
ja que garanteix el servei en cas d’atacs de
Denegació deServei Distribuït (DDoS) imi-
nimitza el seu impacte global.

10 anys en imatges

1. Acord de creació del CATNIX (1999)
2. Puig i Español durant la signatura (1999)
3. Visita d’una delegació del Japó (2001)
4. RedIRIS s’incorpora al CATNIX (2003)
5. Inauguració de nou maquinari (2003)
6. Telvent, punt de connexió alternatiu (2004)
7. Inauguració de la rèplica del servidor
arrel de noms F (2005)

8. Digital Parks, l’última connexió al CATNIX (2009)
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10 anys de punt neutre
a Catalunya
El 7 d’abril de 1999, 12 entitats signaven el conveni de creació del Punt Neutre

d’Internet de Catalunya (CATNIX) amb la finalitat d’encaminar localment el tràfic

dels diferents proveïdors d’internet (ISP) i operadors, i el 4 de juny d’aquell ma-

teix any s’intercanviaven els primers gigabytes de tràfic. Al llarg d’aquests anys,

tant el nombre d’entitats connectades com el tràfic que han intercanviat ha anat

creixent. El 2008, una vintena d’ISP i operadors van transmetre al CATNIXmésde

750 terabytes (TB) de tràfic, equivalent a enviar tot el text de la Gran Enciclopè-

dia Catalana cada tres segons.

El CATNIX facilita una
interconnexió de xarxes més
segura i de més qualitat
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Serveis de valor afegit

Al llarg d’aquests 10 anys, el CATNIX ha
incorporat diferents serveis de valor per
als ISP i operadors. Des de la creació del
punt neutre es disposa del Looking Glass,
que s’usa per a la consulta interactiva d’al-
guns dels encaminadors i per al seguiment
de problemes d’encaminament. Des del
2000, delmulticast, que va començar com
a experiència pilot i que està disponible
tanten IPv4 com IPv6. Per accedir alsequips
sense utilitzar les interfícies habituals, hi
ha la gestió fora de banda des del 2002,
que és especialment útil en cas de pro-
blemes a la xarxa o al mateix encamina-
dor de l’entitat.

Des del 2003 està instal·lat un ser-
vidor IXP-Watch, una eina dissenyada per
monitorar a nivell 2 i detectar el tràfic po-
tencialmentperillósper albon funcionament
del punt neutre (tràfic de broadcast, trà-
fic no IP...). També es disposa d’un servi-
dorNTPdesdel 2004, un servidor de temps
NTP stratum 1, basat en programari lliure,
amb el que poden sincronitzar els seus
equips. A més, per impulsar l’IPv6, la in-
fraestructura del CATNIX permet l’inter-
canvi d’aquest tràfic i s’ha utilitzat acti-
vament per a esdeveniments, com ara
l’IPv6 Summit englobat dins de l’Internet
Global Congress 2005, on es va utilitzar
per primer cop elmulticast IPV6.

També des del 2005, a més de la rè-
plica del servidor arrel de noms F mencio-
natabans,esdisposadedosencaminadors
del projecte Bogon Route Server, gestionat
pel Team Cymru, i amb els quals es pot es-
tablir una sessió BGP determinada per ob-
tenir, de manera automàtica, rutes que no
s’han d’encaminar a nivell global i que so-
vint s’utilitzen coma fontper a atacsdede-
negaciódeservei, anomenadesprefixesbo-
gon, i això permet facilitar-ne el filtrat.

A més, per tal de garantir la màxima
disponibilitat i fiabilitat i afavorir la conne-
xiód’ISP i operadors, el2005esvacrearun
punt alternatiu de connexió al CATNIX ubi-
cat a les instal·lacionsdeTelventHousinga
Barcelona. En cada emplaçament del CAT-
NIX hi ha un commutador Cisco Catalyst
4507R-E, a on es connecten els equips de
les institucions que hi pertanyen. Els com-
mutadors, renovats el 2008, disposen de
fonts d’alimentació i supervisores redun-
dants6-Eambcapacitatdecommutacióde
320Gbps i48portsEthernet10/100/1.000
Mbps.ACESCA-CampusNord,amés,esdis-
posa de 12ports de fibra a 1Gbps i, a CES-
CA-Telvent, 6 ports de fibra a 1 Gbps.
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Avui dia es connecten
al CATNIX 22 entitats

Què és un Punt Neutre?

A internet, els punts neutres són llocs
físics on els diferents proveïdors de
serveis d’internet i operadors con-
necten les seves xarxes i intercanvien
tràfic internet mitjançant acords de
peering. A Espanya s’han anat creant
al llarg dels anys diferents punts neu-
tres, com ara l’estatal Espanix, i CAT-
NIX, a Catalunya, Euskonix, al PaísBasc
i Madix, a Madrid.

Els punts neutres permeten als ISP i
operadors intercanviar tràfic internet
entre les seves xarxes (sistemes au-
tònoms) gràcies als acords d’inter-
connexió, que permeten l’intercanvi
de tràfic sense cost.

Els punts neutres redueixen el volum
de tràfic que ha de ser adreçat permit-
jà dels proveïdors de trànsit, reduint
així el cost mitjà per entrega de bit
(APBDC, Average Per-Bit Delivery Cost)
del seu servei. A més, l’increment de
camins apresos a través dels punts
neutres millora l’eficiència de l’enca-
minament i la tolerància a fallades.
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Intercanvi local,
projecció internacional
Des dels seus inicis, el CATNIX ha estat un
punt neutre actiu dins la comunitat inter-
nacional. Així, el 2001 va ser membre fun-
dadorde l’associacióeuropeadepuntsneu-
tres Euro-IX, unaassociació senseafanyde
lucre creada pels principals punts neutres
europeus, que ajuda a coordinar els es-
tàndards tècnics al continent, desenvolu-
par procediments comuns, i compartir i pu-
blicar diferent tipus d’informació, com ara
les estadístiques. De fet, el primer fòrum
d’Euro-IX va ser hostatjat pel CESCA l’any
2002, i va comptar ambunaquarantenade
representants de punts neutres europeus.

El 2007, a més, el CATNIX va ser pa-
trocinador associat de la segona edició de
l’European Peering Forum (EPF), gràcies a
la col·laboració del CESCA en la seva or-
ganització a Barcelona. L’EPF, organitzat
pels punts neutres europeus AMS-IX, DE-
CIX i LINX, és un esdeveniment social nas-
cut amb la finalitat de crear nexes d’unió
entre punts neutres europeus i operadors
i proveïdors d’internet, així comper posar
en comú experiències i coneixements so-
bre els aspectes operacionals de l’inter-
canvi de tràfic a la xarxa.

Aquesta col·laboració internacional
s’ha enfortit el 2009 ambel conveni signat
elpassat22demaigper representantsdels
punts neutres de Catalunya (CATNIX), Ma-
drid (Espanix), Torí (Topix), Milà (MIX), Ro-
ma (Namex) i Lió (Lyonix). Aquest conveni
de col·laboració té l’objectiu de promoure
i potenciar el tràfic d’internet del sud d’Eu-
ropa i reduir d’aquestamanera lesdiferèn-
cies existents amb el del nord. Així, s’ha
createlSouthernEuropean InternetExchange
Points (SEIXP), un grup format pels mem-
bres signants i obert a tots els punts neu-
tres de la zona, l’objectiu del qual serà re-
duir les diferències amb el nord d’Europa
pel que fa a l’intercanvi de tràfic d’internet
en el qual participen nodes neutres. La se-
va principal àrea d’interès és el sud d’Eu-
ropa, però també l’àmbit mediterrani i
l’Orient Mitjà, com a regions on potenciar
i desenvolupar el tràfic d’internet. �
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Acord de creació del Southern European Internet Exchange Points (SEIXP) el 22 de maig de 2009.

Segona edició de l'European Peering Forum celebrada a Barcelona el 28 i 29 de novembre de 2007.

Participants del primer fòrum d’Euro-IX, celebrat el 2002 a Barcelona.

El CATNIX és membre fundador
de l’associació europea de
punts neutres Euro-IX

La creació del CATNIX

és portada del Teraflop 41.
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�L’ACUP va néixer l’any 1997 per tal
d’afrontar conjuntament l’escenari

posterior a la LOU, el paper de la univer-
sitat en l’espai europeu i, en especial, per
articular un espai universitari català. Com
ha evolucionat l’Associació al llarg d’a-
quests anys?
Des dels seus inicis, l’ACUP ha tingut la
voluntat de representar les universitats
públiques de Catalunya, unir esforços per

compartir coneixements i fomentar la co-
operació. Al llarg d’aquests anys, l’asso-
cació ha treballat definint les prioritats del
sistema universitari català i en la nego-
ciació conjunta dels interessos de les uni-
versitats públiques amb el Parlament de
Catalunya i el Govern de la Generalitat.

L’ACUP ha anat assolint el grau de
maduració i de consolidació, que ha de-
sembocat en la publicació el juny de l’any

passat del Llibre Blanc de la Universitat de
Catalunya. Aquest llibre vol ser un docu-
ment de reflexió general enmatèria de po-
lítica universitària i és, alhora, la configu-
raciód’un fullde rutacomúde lesuniversitats
públiques catalanes, en elmarc de l’ACUP,
per treballar conjuntament en aquest pro-
cés de reformes amb garanties d’èxit.
Quins són els seus valors principals?
Et podria explicar els nombrosos projec-
tes que recull aquest Llibre Blanc, les se-
ves línies estratègiques... però per a mi,
personalment, elmés important, ha estat
el camí que hem fet tots plegats per re-
dactar-lo, perquè l’hem treballat i l’hem
escrit entre tots nosaltres, ha estat el nos-
tre viatge a Ítaca. Un camí durant el qual
hem après com encaixem uns i altres en
el sistema universitari de Catalunya, com
les universitats de Barcelona són com-
plementàries amb les territorials i com la
UOC ho és amb totes elles.

Evidentment aquest Llibre Blanc té
un valor extraordinari, no tant per les da-
des que aporta sobre les universitats, si-
nó especialment per les propostes que
s’hi realitzen per construir la universitat
que necessitem. Les línies d’acció que pro-
posa han estat la base per a un ampli de-
bat en la comunitat universitària i en la
societat en general.
A la fi de 2007, l’ACUP va presentar un
nou lloc web per promocionar la marca
Universitat de Catalunya. Quins beneficis
ha aportat la creació d’aquesta marca?
Lamarca Universitat de Catalunya, que ha
sorgit precisament de l’elaboració del Lli-
breBlanc, enshaproporcionat, demoment,
visibilitat conjunta. Per exemple, elmesde
setembrehemparticipat a lamajor fira d’u-
niversitats d’Europa, conjuntament ambel
Consell Interuniversitari deCatalunya, amb
un estand conjunt. L’estand de les univer-
sitats catalanes, el segon de major capa-
citat de tota la fira europea, ens ha pro-
porcionat una imatge i un posicionament
conjunt molt més important de la que ob-
tindríem de manera individual.

Si volemser competitivesal sudd’Eu-
ropa la clau està en fer pinya i anar a una;
aquesta és una tendència internacional.
Avui dia la Universitat de Catalunya acull
una de les comunitats universitàries més
grans del sud d’Europa, formada per més
de 200.000 estudiants, més de 14.000
professors i més de 7.000 professionals
d’administració i serveis, repartits entre
les vuit universitats públiques. S’oferei-
xen més de 400 carreres universitàries,

ENTREVISTA A LA RECTORA DE LA UOC, IMMA TUBELLA

“A la UOC, hem de tornar
a somniar l’impossible”

O
.V
.

Larectora de la Universitat Oberta de Catalunya (UOC) acaba d’assumir la presidència ro-
tatòria de l’Associació Catalana d’Universitats Públiques (ACUP), en unmoment de con-

solidació, després d’haver presentat fa pocmés d’un any el Llibre Blanc de la Universitat de
Catalunya, un bon full de ruta per construir el futur del sistema universitari català. Però, per
a Tubella, a més, la seva importància rau en el camí que les universitats han fet conjunta-
ment, “el seu viatge a Ítaca”, que ha ajudat a veure com encaixen les unes amb les altres i
ha permès encetar nous caminsde cooperació. La col·laboració és, precisament, una de les
peces clau que assenyala per assolir els reptes del sistema universitari i, també, els de la
seva universitat. Ara que la UOC acaba de fer 15 anys, cal “defensar la seva diferència” i
“somniar l’impossible, com ho va fer el rector Ferraté".
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que compleixen sistemes d’acreditació i
de qualitat internacional.

La Universitat de Catalunya ésunmo-
del inspirat en el exemples que trobem a
lesuniversitats de Luxembourg,Scotland...
De fet, jo que sóc llicenciada per la Sor-
bona, vaig reconèixer la consciència que
tenen les universitats de la importància
d’unir-se quan fins i tot aquesta universi-
tat francesa, que després de la revolta del
68 havia separat l’ensenyament de les
ciències i les humanitats i va crear nou uni-
versitats, s’agrupen ara sota l’etiqueta de
París-Sorbona.
Fins a quin punt la cooperació és essen-
cial en l’entorn universitari? A quins al-
tres àmbits es pot estendre aquesta co-
operació dins el sistema universitari?
No em cansaré mai de repetir la impor-
tància de cooperar, per aprofitar i apren-
dre els uns de les experiències dels altres,
per no tornar a inventar coses que altres
ja han inventat. La cooperació és bàsica
i, especialment, l’hem de promoure en
l’entorn universitari, on hi ha nombrosos
àmbits en els quals es poden utilitzar ser-
veis cooperatius, comara en temesde ges-
tió, de help-desk...

El propi Llibre Blanc ja recull alguns
exemplesd’infraestructures comunes, com
ara el Centre de Supercomputació de Ca-
talunya, el Consorci de Biblioteques Uni-
versitàries de Catalunya, l’Oficina de les
Proves d’Accés a la Universitat, el Projec-
te Campus de la Secretaria de la Societat
de la Informació i, d’algunamanera, lama-
teixa UOC, que té vocació de treballar com
a universitat complementària del sistema
presencial i d’acord amb les seves neces-
sitats.
Una de les paraules que recull el Llibre
Blanc i que vostè usa quan parla del sis-
tema educatiu és canvi, concretament vos-
tè es refereix a la necessitat de canviar el
sistema educatiu perquè sinó seran els
propis estudiants els que ho faran. Qui-
nes són les peces clau d’aquest canvi?
El propi Llibre Blanc recull aquesta ne-
cessitat, però crec que encara hem de ser
més valents. El canvi és difícil i provoca
inseguretat, però és del tot necessari. En
aquestsmoments, però, sóc optimista. Sé
que si nosaltres, les institucions educati-
ves i fins i tot el govern, no fem un canvi
en el sistema educatiu seran els propis es-
tudiants els que el faran.

Els estudiants, tant els de casa nos-
tra com els d’altres països, no abandonen

la universitat sinó que hi van d’una altra
manera. Avui dia, es té un accés més fà-
cil al coneixement i hi ha experiènciesmolt
avançades com ara l’Earth Academy, als
Estats Units. Les mateixes universitats
col·loquen a la xarxa els seus cursos i els
seus recursos perquè els estudiants pu-
guin seguir des d’allà on vulguin els en-
senyaments. A nivell internacional hi ha
preocupació perquè els alumnes estan es-
tudiant d’una altramanera, accedeixen al
coneixement d’una altra manera. El Mas-
sachusetts Institute of Technology (MIT),
per exemple, conscient que els seus grans
auditoris cada cop eren més buits, a la fi
de 2005 va obrir un canal a Youtube, que
avui dia compta ambmés de 40.000 sus-
criptors imésd’unmilió de reproduccions.

Al Llibre Blanc també parlemde can-
vi en el sistema de governança, tot i que
tímidament. Fins i tot en la LOMLOU (Llei
orgànica quemodifica la llei orgànica d’U-
niversitats) es va plantejar donar la possi-
bilitat no obligatòria a les universitats es-
panyoles per canviar-lo. Reconec que és
més fàcil que sigui jo, que estic en un al-
tre tipus de governança, qui ho digui. I sóc
conscient de les dificultats que tenen els
meus col·legues i, per això, entenc per-
fectament la dificultat del canvi. Però tenim
exemples d’altres països on ja ho estan
fent. A Portugal, on el canvi és semivolun-
tari, la Universidade da Aveiro, on curio-
sament hi hauna rectora,MariaHelenaNa-
zaré, ja ha fet el canvi. Va haver de vèncer
moltes reticències, però s’ha de ser valent.
D’altres universitats portugueses també
estan ara en procés de fer aquest canvi.
El passat 6 d’octubre es complien 15 anys
de la creació de la Universitat Oberta de
Catalunya. Com vostè deia recentment a
Els matins de TV3, l’èxit dels impulsors
de la UOC va ser portar la universitat a la
xarxa i l’èxit futur serà anar més enllà i
convertir-la en una universitat en xarxa.
Com aconseguiran aquesta universitat?
La UOC ja és una universitat xarxa, perquè
té professors i estudiants a tot elmón i te-
nimgestors a tot el territori. Però anemuna
mica més enllà. Haurem d’acabar col·la-
borant, no només amb les catalanes, sinó

IMMA TUBELLA

Doctora en Ciències Socials. Des del

13 de desembre de 2005 és rectora

de la Universitat Oberta de Catalu-

nya (UOC). Ha estat vicepresidenta

de la Societat Catalana de Comuni-

cació de l’Institut d’Estudis Catalans,

vicerectora de recerca i codirectora

del Programa de Doctorat de la UOC,

vicepresidenta de l’Internet Interdis-

ciplinary Institute, membre de la Co-

missió Assessora sobre Telecomuni-

cacions i Societat de la Informació

del Departament d’Universitats, Re-

cerca i Societat de la Informació de

la Generalitat de Catalunya i presi-

denta de la Fundació de la Universi-

tat Catalana d’Estiu. Ha ocupat el càr-

rec de directora d’Estudis i Continguts

de la CCRTV, on també ha estat mem-

bre del Consell d’Administració.

Sense abandonar la recerca sobre co-

municació i identitat, els darrers sis

anys ha codirigit amb el Dr. Manuel

Castells el programa de recerca Pro-

jecte Internet Catalunya, amb la col·la-

boració de 66 investigadors i 10 pro-

jectes. Dins d’aquest programa, ha

codirigit la recerca sobre la societat

xarxa a Catalunya i ha dirigit la re-

cerca La comunicació com a factor de

canvi en la societat de la informació:

Internet en el context audiovisual de

Catalunya. Ha publicat nombrosos lli-

bres i articles.

“La UOC ha de defensar
la seva diferència”

O
.V
.



també amb les espanyoles i les interna-
cionals. El que menys em preocupa és la
competència amb les altres universitats, i
el que més la competència amb els nego-
cis del coneixement. Empreocupa que ca-
da vegada n’hi ha més, i no necessària-
ment ho han d’estar fent malament, són
apostes amb ànim de lucre. No com les
universitats privades com ara la Universi-
tat Ramon Rull, que no tenen afany de lu-
cre, sinó apostesambànimde lucre, teach-
ing universities, que poden captar ambun
talonari elmillor investigadordelMaxPlanck
o de qualsevol altre centre punter.

Aquestes empreses han vist que la
branca del coneixement pot ser un bon
negoci i han comprat universitats arreu
del món. Em preocupen aquests nego-
cis, perquè han sorgit de nou amb una
mentalitat, tecnologia, models... total-
ment nous, i són els que estan arrasant
al tercer món, a l’Àfrica, per exemple, on
hi ha una classe mitja que està arribant
a la universitat.

La clau està en la col·laboració. Hi
haurà xarxa si hi ha col·laboració. A la llar-
ga, les universitats tradicionals, on hi in-
cloc la UOC perquè no som un d’aquests
negocis virtuals sinó que tenim vocació
d’universitat, hem de trobar sistemes de
col·laboració i, ara, la xarxa ens permet
trobar-los. Si tenim estudiants a Girona
som també universitat de Girona, però no
fem competència directa a la UdG, perquè
tenim uns altres estudiants. No vull que
la UOC vagi a l’Amèrica Llatina, l’Àfrica,
Espanya o el Ripollès sense comptar amb
la col·laboració de les institucions del ter-
ritori. Si som capaços de poder articular-
ho, construirem la xarxa.
Fa 4 anys que va assumir el càrrec de rec-
tora, quines són les principals fites as-
solides en aquest període?
La nostra primera preocupació era la sos-
tenibilitat a la universitat i això ho hem
aconseguit. Volíem convertir el gran pro-
jecte que era la UOCen una universitat de
qualitat i, a banda de la sostenibilitat eco-
nòmica, volíem incidir en la qualitat del
professorat i delsmaterials educatius, en
lade la recerca i en lade tecnologia. Aquests
quatre anys hem estat treballantmolt per
consolidar la UOC com a referent univer-
sitari, no només com a soci tecnològic. El
rector Gabriel Ferraté sempre explica que
li van deixar fer la UOC perquè tothom es
pensava que estava “torrat”, comell acos-
tuma a dir, perquè l’any 1994 era impen-
sable imaginar a Catalunya una universi-

tat a internet. En aquella època jo era als
EUA i tenia correu electrònic, però no co-
neixia ningú aquí que en tingués. Per tant,
ningú es pensava que funcionaria.

Quan vaig ser vicerectora de recerca
a la UOCvaig dir que havíem d’evitar con-
córrer a tots els projectes europeus o del
Ministeri com a soci tecnològic, perquè
no se’ns veia com a universitat. Calia fer
un pas més endavant. I en aquests anys
no només hem innovat en tecnologia, si-
nó que també ho hem fet en model edu-
catiu. Aquest és el nostre gran èxit. El nos-
tre gran encert va ser adaptar el model
pedagògic a la tecnologia.

Hem insistit en la qualitat i ara apos-
tem pel campus global amb oferta multi-
lingüe com a estratègia d’internacionalit-
zació. Cal utilitzar l’expansió per construir
la xarxamitjançant aliances estratègiques

amb la resta del territori, tant a Espanya,
com a l’Amèrica Llatina, amb el nord d’À-
frica... amb el món.
Quins són els principals reptesquehad’a-
frontar a mitjà termini la UOC?
Defensar la nostra diferència. Fa uns dies
ho deia en un article, tenim quinze anys,
som adolescents i podem somniar l’im-
possible. La UOC, amb el rector Ferraté al
capdavant, va somniar l’impossible i ho
va aconseguir. Ara, la nostra tasca, i con-
cretament la meva tasca com a rectora i
amb l’admiració que tinc al rector Ferra-
té, ésdefensar la diferència que ell va cons-
truir perfectament conscient de que o bé
éremdiferents o no calia existir. Juntament
amb la construcció de la xarxa i del cam-
pus global, la defensa de la nostra dife-
rència són els principals reptes que tenim
per endavant. �

Impuls de l’e-administració a les universitats

E
lDepartament d’Innovació, Univer-
sitats i Empresa de la Generalitat de
Catalunya (DIUE), el Consorci de l’Ad-

ministració Oberta de Catalunya (AOC) i
les universitats que formen l’Associació
Catalana d’Universitats Públiques (ACUP)
han signat un conveni per impulsar l’a-
venç de l’administració electrònica a les
universitats.

El projecte e-universitat permetràmi-
llorar la gestió a les universitats en tots
els seus àmbits mitjançant la implanta-
ció de tecnologies informàtiques i tele-
màtiques, així com una major proximitat
entre l’administració universitària, els es-
tudiants i tots aquells vinculats amb el
món universitari. Aquest projecte, amb
una aportació del DIUE de 5,2 milions
d’euros per al 2009, serà desenvolupat
per les universitats amb la col·laboració
de l’AOC i del CESCA.

En concret, el CESCA serà l’encarre-
gat a nivell tecnològic dedesenvolupar di-
verses eines i donar el suport necessari
per al desplegament del projecte. Així, el
CESCA instal·larà una plataforma de re-
gistre telemàtic (e-Registre), unad’e-Arxiu,
que permetrà l’emmagatzematge i pre-
servaciódelsexpedients i documentselec-
trònics, unaplataformad’e-Vot perquè les
universitats puguin implementar la vota-
ció electrònica en els seusprocessoselec-
torals, i eines comunes d’e-Identitat i e-
Signatura. A més, estudiarà la viabilitat
d’instal·lar unaplataformacomunadecon-
tractació electrònica i una de gestió de re-
gistres de seguretat de les universitats de
Catalunya. Per dur a terme la implemen-
tació d’aquestes eines, el DIUE ha assig-
nat que les universitats aportin al CESCA
un total d’1.075.000 euros dels 5,2 mi-
lions d’euros que aporta al projecte.
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�Avui dia, la majoria dels materials
elaborats per a l’ensenyament o

aprenentatge que confeccionen els pro-
fessors perquè els alumnes puguin cur-
sar les seves assignatures es troben en
format digital. Documents, imatges, es-
quemes, presentacions, audiovisuals,
agendes, resums, calendaris... formen
part de l’ampli ventall de recursos dis-
ponibles que es creen cada dia a les uni-
versitats i que molts cops resten disper-
sos i oblidats. Preservar aquesta valuosa
informació, compartir-la, augmentar la
seva visibilitat i afavorir que es pugui tor-
nar a usar són els objectius d’MDX, un
dipòsit d’e-informació que serveix de por-
ta d’accés comuna a aquest contingut di-

fícil de gestionar i classificar atesa la se-
va gran diversitat i manca de definició.

Per a Josep Ribas, director general
d’Universitats, “la informació digital ha
anat entrant de mica en mica a les uni-
versitats. Ho va fer primer amb les bases
de dades i les revistes acadèmiques els
anys 90, després, a principis d’aquest se-
gle, amb la informació de recerca produ-
ïda a lesmateixes universitats que es po-
sa en accés lliure a través dels repositoris
digitals. Ara, les universitats d’arreu del
món comencen a posar la seva atenció en
la informació produïda amb finalitats do-
cents. A Catalunya hem seguit les pautes
d’aquest moviment internacional, primer
amb les bases de dades i revistes elec-

tròniques de la Biblioteca Digital de Ca-
talunya, després amb el repositori per a
tesis doctorals, TDX, i una mica més tard
amb el de treballs de recerca, RECERCAT.
Ara, MDX ens permet continuar sumant-
nos, des de posicions d’avantguarda i de
cooperació, a la tendència mundial de
compartir els resultats del treball univer-
sitari entre la comunitat universitària”.

MDX facilita la gestió i proporciona
un accés permanent als materials i ob-
jectes docents produïts a les universitats,
tot integrant-los i organitzant-los en un
servidor comú. Amés, ofereix al personal
acadèmic de les universitats participants
un servidor de recursos per a l’arxiu i em-
magatzematge de tots els materials do-
cents que es produeixen i la seva poste-
rior reutilització.

Aquest nou repositori compta amb
la participació de la Universitat de Barce-
lona, la Universitat Autònoma de Barce-
lona, la Universitat Politècnica de Catalu-
nya, la Universitat Pompeu Fabra, la
Universitat de Girona, la Universitat de
Lleida, la Universitat Rovira i Virgili, la Uni-
versitat Oberta de Catalunya, la Universi-
tat Jaume I i la Universitat de Vic.

La idea del projecte va sorgir el 2007,
amb la creació d’un grup de treball del
CBUC creat específicament amb aquesta
missió i liderat per la Universitat Pompeu
Fabra (UPF). Per aMercè Cabo, vicegerent
de Serveis, Tecnologia i Recursos d’Infor-
mació de la UPF, “MDX és una iniciativa
innovadora i necessària alhora. En el con-
text de l’EEES, l’activitat docent-discent
recupera un protagonisme que durant
molts anys no ha tingut i passa a ocupar
una posició central en l’àmbit universita-
ri. Així, les universitats seran avaluades
per la qualitat i l’impacte de la seva re-
cerca però tambéper la qualitat i l’impacte
de la seva docència. Per això, són tan im-
portants els instruments que donen su-
port a aquesta activitat que ara es ‘re-
prestigia’ i es revaloritza. Amb la posada
enmarxa d’MDXdisposemd’una nova ei-
na per donar visibilitat, de forma col·lec-
tiva, als materials docents produïts a les
universitats participants”.

“Estem molt satisfets del producte
final ja que hem aconseguit tenir un re-

El Consorci de Biblioteques Universitàries de Catalunya (CBUC) i el Centre de

Supercomputació de Catalunya (CESCA), amb el patrocini de la Direcció General

d’Universitats,hanposaten funcionamentunnou repositori cooperatiudeMaterials

Docents enXarxa (MDX) ambmésde700documents consultables.MDXdóna ac-

cés a recursos digitals resultants de l’activitat docent que es porta a terme a les

universitats participants. La seva finalitat és contribuir a la innovació educativa,

d’una banda, i al lliure accés al coneixement, de l’altra.

EL NOU REPOSITORI ÉS HÍBRID, EMMAGATZEMA DOCUMENTS I TAMBÉ EN RECOL·LECTA LES METADADES

Materials docents, a un clic

Pàgina d’inici d’MDX.



positori que dóna resposta a les realitats
actuals i a les necessitats diferenciades
de cada universitat respecte a la intro-
ducció dedocuments, a lespolítiquesd’ac-
cés i a la tipologia de drets d’autor. Amés,
MDX se suma a les diferents iniciatives a
escalamundial que promouen l’accés lliu-
re al coneixement”, afegeix Cabo.

Elsmaterials que espoden consultar
a travésd’MDXsónactualmentmésde700
i en lamajoria dels casosd’accésobert. Tot
i això, n’hi haqueestan restringitsalsusua-
ris de les pròpies universitats.

A bandade la implementació del pro-
gramari, els aspectes que s’han tractat
més àmpliament dins del grup de treball,
han estat l’esquema de metadades i els
drets d’autor. Pel que fa a lesmetadades,
s’ha optat per utilitzar Dublin Core Quali-
ficat, d’ampli ús a tot el món. Donat el ca-
ràcter híbrid d’aquest repositori, s’han tre-
ballatespecialmentelselementsiqualificadors
usats, tenint en compte les dues casuís-
tiques, quan es dipositen els documents
i quan es recol·lecten. Respecte als drets
d’autor, s’ha aconseguit oferir a l’autor la
possibilitat de dipositar els documents
triant una llicència Creative Commons o
amb tots els drets reservats.

MDX és un repositori que usa unmo-
del híbrid, és a dir, actua com a reposi-
tori amb elsmaterials que incorporen les
universitats participants i, alhora, en re-
col·lecta d’aquelles universitats que ja
disposen d’una eina similar i usen la
col·lectiva, MDX, per donar més visibili-
tat alsmaterials. La recol·lecció d’aquests
recursos és diària i es dóna gràcies a que
MDX usa el protocol d’interoperabilitat
OAI-PMH de l’Open Archives Initiative que
permet la recol·lecció demetadades d’al-

tres repositoris que usen el mateix pro-
tocol. A més, el fet d’usar aquest proto-
col incrementa la visibilitat d’MDX, en
oferir-se conjuntament amb d’altres re-
positoris internacionals.

El programari

El repositori funciona amb la darrera ver-
sió del programari de codi lliure DSpace,
creat pelMassachussets Institute of Tech-
nology (MIT) i l’empresa Hewlett Packard
(HP), adaptat a les necessitats específi-
ques com per exemple la modificació del
flux d’ingesta de documents.

A més, a la nova versió de DSpace
1.5.1 s’ha reorganitzat el codi, separant
algunes de les funcionalitats en mòduls
independents del nucli del DSpace, de
manera que sigui més fàcil la seva esca-
labilitat i manteniment. Per a la seva ges-
tió s’ha incorporat Maven, de l’Apache
Software Foundation.

Un d’aquests nousmòduls que s’ha
adaptat per a MDX és XMLUI (anomenat
Manakin), que implementa una interfície
gràfica amb tecnologia XML+XSL+CSSque
li dónamés versatilitat i flexibilitat a l’ho-
ra de visualitzar la informació per panta-
lla, permetent així oferir la possibilitat de
personalització de l’estil de cada institu-
ció participant i de cadascuna de les se-
ves col·leccions. Per tal d’incorporar aquest
mòdul ha estat necessari fer-ne la tra-
ducció al català, que després s’ha contri-
buït a la comunitat de DSpace.

Per això,MDXes troba disponible en
tres idiomes, català, castellà i anglès. Des
del seu portal es poden cercar els mate-
rials per autor, títol,matèria, resum, col·lec-
ció, llengua, tipus de document i text lliu-
re. Els continguts estan organitzats en
comunitats, que corresponen a les uni-
versitats participants, estructurades en di-

ferents col·leccions. A més, disposa d’u-
na part privada o intranet amb la qual les
universitats participants poden gestionar
els continguts que mostren, compta amb
un servei d’alerta de nous materials dis-
ponibles i possibilita la sindicació RSSdels
nous continguts que es vagin incorporant.

Aquest repositori es troba en la línia
d’altres projectes cooperatius, d’aquestes
mateixes institucions, per posar continguts
d’accés lliure i gratuït a la xarxa, com ara
Tesis Doctorals en Xarxa (TDX), Dipòsit de
la Recerca de Catalunya (RECERCAT) i Re-
vistesCatalanesambAccésObert (RACO).�
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Alguns dels integrants del grup de treball del CBUC per al projecte MDX a l’abril de 2008.

Clúster d’e-informació
d’alta disponibilitat

MDX es troba hostatjat al clúster d’e-infor-
mació d’alta disponibilitat del CESCA, igual
que els repositoris TDX, RECERCAT, RACO i
Patrimoni Digital de Catalunya (PADICAT).
Aquest clúster està estructurat en tresnivells
de servei; un primer de balanceig de peti-
cions IP, un segonde servidors d’aplicacions
i un tercer nivell de gestors de bases de da-
des. Tots ells són redundants davant falla-
des i permeten el balanceig de consultes.

MDX engega amb més de 700
materials consultables



�La catàlisi heterogènia és la princi-
pal via per a la síntesi de productes

químics en la indústria. El seu pes en l’e-
conomia mundial és tan important que
fins i tot s’ha arribat a considerar que la
quantitat de persones que la Terra pot
mantenir depèn de la quantitat de ferti-
litzant que podem sintetitzar i que, final-
ment, depèn de la nostra habilitat per pro-
duir amoníac. Tradicionalment, la indús-
tria química ha sintetitzatmolts candidats
per a una determinada transformació quí-
mica, fent una mena de cribratge (high-
throuput screening) als laboratoris. Aquest
tipus d’assaig-error s’ha traduït en molt
coneixement empíric de les transforma-
cions químiques i dels processos asso-
ciats, però no és el procedimentmés ade-
quat ja que alenteix el procés de cerca de
nous catalitzadors, consumeix recursos
humans i materials i no és ni econòmica-
ment ni ecològicament sostenible. El grup
de la Dra. Núria López, de l’Institut Cata-
là d’Investigació Química (ICIQ), realitza
estudis computacionals de reactivitat quí-
mica per aconseguir catalitzadorsmés ac-
tius, selectius i estables.

Tot i que els principis de la Química
Teòrica i Computacional semblen prou llu-
nyans a aquests aspectesméspràctics de
la indústria química, recentment diversos
grups arreu del món han demostrat que
aquestes diferències poden ser més apa-
rents que reals. Així, des de la introduc-
ciómassiva de la supercomputació ha es-
tat possible indagar en els aspectes més
íntims de les reaccions químiques. S’han

pogut determinar caminsde reaccions sim-
ples primer, i més complexes, després, i
determinar quins són els paràmetres de
control més efectius i més interessants.

Darrerament, aquest grup de l’ICIQ
s’ha dedicat a l’estudi d’aliatgesd’or. Com
explicaNúria López, “l’or ha captivat la hu-

manitat des de l’inici dels temps a conse-
qüència de les seves propietats. En parti-
cular, l’estabilitat, ja que sembla que no
reacciona ambcapde les substànciesamb
què es tracta de manera habitual. Tanma-
teix, s’ha trobat que la seva noblesa de-
pèn fortament de la grandària de les par-
tícules de catalitzador que espreparen. Tot
i que aquesta nova química s’ha desen-
volupat desdels anys 80, això ha obert un
noucamíque finsaleshoressemblava com-
pletament tancat. A més de presentar-se
com a nanoestructura, l’or té la capacitat
de formar aliatges amb altres materials,
particularment amb el pal·ladi (Pd)”. Re-
centment, experiments del grup del Prof.
D. Wayne Goodman, de la Texas A&MUni-
versity, van demostrar que les aleacions
dePdAuposseïenunescapacitatsexcel·lents
per a la síntesi d’un dels intermedis sintè-
tics més versàtils, l’acetat de vinil.

Els experiments realitzats en condi-
cions d’ultra alt buit eren tan acurats que
fins i tot proposaven que de tots els aliat-
ges amb poc contingut de Pd existia una
configuració que eramoltmés activa imés
selectiva per a l’acoblament de l’àcid acè-
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La catàlisi heterogènia i
la química computacional

Amb la supercomputació ha
estat possible indagar en els
aspectes més íntims de les

reaccions químiques

FIGURA 1. Barreres de reacció per a l’etapa limitant de la formació de l’acetat de vinil a les diferents superfícies que contenen dímers de Pd en Au.



L’acetat de vinil és un líquid incolor i molt inflamable. És soluble en lama-
joria dels dissolvents orgànics i insoluble en l’aigua. Es polimeritza es-
pontàniament i, per conservar-lo, s’estabilitza amb inhibidors com ara la
hidroquinona i la fenilamina. Industrialment, s’obté sobretot per reacció
en fase de vapor entre l’àcid acètic i l’acetilè emprant acetat de zinc com
a catalitzador. També es pot obtenir a partir d’etilè i àcid acètic, per oxi-
dació posterior en presència d’un catalitzador de pal·ladi. S’utilitza prin-
cipalment com amonòmer per fabricar polímers tan emprats, com el poli-
acetat de vinil, del qual deriven l’alcohol polivinílic i els acetals polivinílics,
i els copolímersclorur devinil-acetatdevinil i acetatdevinil-acrilats. Aquests
productes s’utilitzen principalment en les pintures i els adhesius.

L’ACETAT DE VINIL
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tic i l’etilè en presència d’oxigen. Amés,
aquest centre actiu era molt més pro-
ductiu en una de les cares de l’aliatge
(100) que no pas en la cara més co-
muna (111), explica López.

Dins el grup de l’ICIQ, la investi-
gadora Mónica García Mota ha disse-
nyat una sèrie d’experiments compu-
tacionals per tal dedistingir totesaques-
tes possibilitats. D’una banda, ha cons-
truït les dues cares més abundants
(111) i (100). A més, ha generat diver-
sos dímers que poden actuar comapo-
tencials centres actius. Finalment, una
vegada determinat el cost energètic de
la formació dels dímers, ha calculat les
propietats energètiques i termodinà-
miques de l’etapa que controla la ve-
locitat de la reacció.

“Tot i que essencialment les bar-
reres indicaven que el mínim requeri-
ment energètic era el que experimen-
talment es trobava, existia encara un
petit obstacle. Les reaccions sembla-
ven ser energèticament més econòmi-
ques sobre la cara (111). Tanmateix, no

s’havien considerat totes lesetapesprè-
vies del mecanisme. En incloure tots
els termes de la reacció s’obtenia l’or-
denament produït experimentalment i,
fins i tot, es podia determinar quanti-
tativament la diferència entre les dues
cares. A més, la utilització de càlculs
permetia determinar el perquè del sis-
tema més actiu”, explica Núria López.
El centre actiu més favorable presenta
diferents característiques que són difí-
cils d’identificar experimentalment. Ai-
xí, no s’emmetzina per un dels reacti-
us, presenta lesbarreresmésbaixesde
totes les possibles i adsorbeix de ma-
nera raonable, és a dir, ni molt forta-
ment ni molt feblement, els reactius.

Aquests resultats, publicats al J.
Am. Chem. Soc. el mes de novembre
de 2008, demostren la possible engi-
nyeria de centres actius i la manera
com, a través de càlculs teòrics, es pot
aconseguir determinar quins són els
factors amillorar o eliminar si es volen
aconseguir catalitzadors més actius,
selectius i estables. �

Noves tecnologies
en CATALÀ!

Què és una
bibliografia web?

Generalment, en les bibliografies con-
signades en llibres, articles, tesis
doctorals, treballs de recerca i altres
publicacions científiques es troben re-
ferenciats documents de tipologia tan
diversa com ara monografies, publica-
cions en sèrie, documents audiovisu-
als, materials gràfics o recursos elec-
trònics.
Des de fa un temps, també comença

a ser habitual utilitzar la denominació
bibliografia web per a designar la bi-
bliografia que inclou exclusivament do-
cuments disponibles a internet. Una bi-
bliografiawebpot contenir, per exemple,
referències d'articles, vídeos, fitxers de
so, llocs web, pàgines web, etc.
En la normalització del terme català

bibliografiaweb, conegut en anglès com
a webliography o webography, s’ha
tingut en compte que es tracta d’una
forma descriptiva, lingüísticament ade-
quada i transparent. Amés, se’n docu-
menten formesanàloguesen altres llen-
gües: bibliografía web, en castellà,
bibliographie web en francès i web bi-
bliography en anglès (juntament amb
les denominacions reduïdes esmenta-
des anteriorment).
En relació ambaquest concepte, tam-

bé cal tenir en compte el terme biblio-
grafia electrònica o bibliografia en línia
(en anglès, electronic bibliography o
online bibliography), que fa referència
demanera general a qualsevol tipus de
bibliografia consultable per internet.
Es tracta de termes formats a partir

del substantiu normatiu bibliografia
(‘conjunt d’obres relatives a una disci-
plina o a un tema’ i ‘relació d’obres que
precedeix o segueix una monografia,
un article, etc.’), que és la forma gene-
ral que es fa servir quan no cal especi-
ficar quin tipus de documents es recu-
llen ni la forma com es difonen.

w w w . t e r m c a t . c a t

Model de la molècula d’acetat de vinil.
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�L’IMPPC és una institució que té per
objectiu identificar les bases mole-

culars que permetin la predicció del des-
envolupament del càncer i el seu tracta-
ment personalitzat. Així, la seva activitat
està orientada al descobriment de mar-
cadors moleculars amb valor pronòstic i
diagnòstic, la identificació de les variants
genètiques i epigenètiques que determi-
nen la resistència i susceptibilitat al des-
envolupament del càncer, i la personalit-
zació del tractament mitjançant la identi-
ficació de factors amb valor predictiu de
la resposta. És a dir, preveure la malaltia
coneixent els factors que la poden causar
en lloc de curar-la un cop manifestada.

L’Institut es troba ubicat en un edi-
fici de tres plantes i 3.000 metres qua-
drats en l’entorn de l’Hospital Universita-
ri Germans Trias i Pujol de Badalona. La

planta baixa està destinada als serveis co-
muns (banc d’ADN, sala d’esterilització,
informàtica, unitat de genòmica, etc.) i de
suport a la recerca (gestió administrativa,
sala d’actes, cafeteria, etc). La primera

planta concentra la investigació trasla-
cional dels factorsmoleculars que poden
predir el risc i l’evolució del càncer incloent-
hi el ProgramaConjunt ICO-IMPPCdeDiag-
nòsticMolecular del Càncer Hereditari. En
la segona planta es localitzen els grups
de recerca bàsica dedicats a l’estudi de
les bases moleculars del càncer. A més

dels laboratoris de recerca, l’IMPPC dis-
posarà d’un banc d’ADN que contindrà
unes 50.000 mostres d’ADN de la pobla-
ció sana de Catalunya, laboratori de pa-
tologia, serveis de genòmica, microscò-
pica i cultius cel·lulars.

L’IMPPC, inaugurat el passatmes de
juny, ha començat a treballar amb nou
equips de recerca, que integren a 39 es-
pecialistes, nombre que s’anirà ampliant
fins arribar als 70 a la fi de l’any i fins a
150 quan l’Institut estigui en ple funcio-
nament.

A l’IMPPC es fa recerca en àrees de
la genètica i epigenètica del càncer fent
servir tecnologia d’última generació de ge-
nòmica, epigenòmica i en bioinformàtica.
El ràpid progrés d’aquestes disciplines,
juntament amb la disponibilitat de tecno-
logies de gran capacitat, estan permetent
detectar canvis en gens que aporten in-
formació sobre la susceptibilitat de patir
alguna malaltia. En aquest sentit, “l’Ane-
lla Científica ajudarà sobretot els nostres
grupsdebioinformàtica, que treballen amb
un volum de dadesmolt gran, perquè pu-
guin transmetre àgilment per la xarxa la
informació necessària per desenvolupar
la seva activitat”, explica Palomino.

“Tot i que els que en faran un major
ús seran els grups de bioinformàtica i ge-
nòmica, l’Anella donarà connectivitat a to-
ta la institució”, comenta Palomino. Amés,
“tenim previst, segons ens demanin els
grups de recerca i quan el banc d’ADN es-
tigui operatiu, augmentar el cabal de con-
nexió per cobrir noves necessitats de con-
nectivitat”, afegeix.

El projecte de l’IMPPCva començar a
desenvolupar-se l’any 2006 amb la crea-
ció de la fundació queporta elmateixnom,
i es va construir el 2008. L’IMPPC ha estat
creat pels departaments d’Innovació, Uni-
versitats i Empresa, i de Salut de la Gene-
ralitat de Catalunya, en col·laboració amb
el Consell Superior d’Investigacions Cien-
tífiques (CSIC); la Universitat Autònomade
Barcelona; l’AjuntamentdeBadalona; l’Ins-
titut Català de la Salut; l’Hospital Univer-
sitari Germans Trias i Pujol, i la Fundació
Institut d’Investigació en Ciènciesde laSa-
lut, Germans Trias i Pujol. �

L’IMPPC es connecta
a l’Anella Científica

L’Institut de Medicina Predictiva i Personalitzada del Càncer (IMPPC) s’ha con-

nectat a l’Anella Científica a una velocitat de 100 Mbps per mitjà d’un radioen-

llaç. Adrià Palomino, responsable de seguretat i tecnologies de la informació a

l’IMPPC, explica que “hem decidit connectar-nos a l’Anella per la velocitat d’ac-

cés que ensproporciona i la seguretat que ofereix. Amés, tambéhemdecidit for-

mar-ne part per tal de poder gaudir d’altres serveis del CESCA com ara el de cer-

tificació digital o l’emmagatzematge de dades”.

L’IMPPC es connecta a l’Anella
Científica des del mes d’agost

Els grups de recerca de l'IMPPC estudien les bases moleculars del càncer.

im
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c
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�EstudiGeneralésunapublicacióque
edita la Universitat de Girona (UdG) i

que recull actes de congressos celebrats a
la Facultat de Lletresde laUdG. El 2006, va
rebre undelsajutsper a la digitalització re-
trospectiva de revistes patrocinats pel lla-
vors Departament d’Universitats, Recerca i
Societat de la Informació, gràcies als que
va poder digitalitzar un total de 21 exem-
plars entre els que hi havia aquest article,
escrit el 1987 i publicat en l’exemplar nú-
mero 7 de l’esmentada revista.

L’article mostra els resultats d’en-
questes realitzades a adolescents bascos
per tal d’analitzar les conseqüènciespsico-
socials de la integració del jove en el grup
desemblants i en les funcionsqueexerceix
aquest grup en la seva conducta. A més,
tambéespecificaelsdiferents tipusd’iguals
i detalla les característiques del grup d’a-
dolescents antisocials per tal d’identificar-
los i prevenir la delinqüència en els ado-
lescents escolaritzats.

Per a l’autor, el fet que l’article sigui
tan consultat és conseqüència “possible-
ment d’oferir, demanera breu i ambun es-
til sobri i concís, dadesempíriques i una re-
ferència a les teories psicosocials que per-
meten donar una interpretació de les da-
des. No desenvolupamodels teòrics, però
sí es refereixa les teories i als seusautors”.
Amés “també considero que pot ésser tan
consultat perquè ofereix suggeriments per
evitar que es produeixin actes antisocials,

reduir aquest tipusd’activitats i conèixer la
manera per tractar els adolescents delin-
qüents reincidents”.

Pelque faaRACO, l’autor comentaque
“ésun repositori que conecmoltbéperquè
he consultat diverses revistes que hi conté
com ara Anuario de Psicología i la Revista
d’InnovacióDocentUniversitària i crec que
les seves revistes tenen un gran valor”. A
més, “crecqueRACOés l’expressióméscla-
ra de la riquesa i la fortalesa de la cultura
catalana, quelcomqueenvegem iadmirem
aquells que estem involucrats en la cultu-
ra del País Basc”, afegeix.

L’article comença amb l’anàlisi de la
importància de formar part d’un grup d’i-
guals per a l’adolescentbasc i continuaes-
tudiant les conseqüències socials i psico-
lògiquesdel fetde sentir-sevaloratdinsdel
grup. “Per tal d’aconseguir aquesta capa-
citat d’autoafirmació cal confiança en un
mateix, a més de gaudir d’una satisfacció
a nivell escolar i una bona relació amb la
família. Així, els adolescents que formen
part d’un grup d’iguals aconsegueixen un

major equilibri i maduració personal, se-
xual i social que repercuteix positivament
en les relacions familiars”, explica l’autor.

L’estudi continua analitzant les fun-
cions del grup d’iguals que són principal-
ment de diversió i recolzament mutu. “Els
objectiusdels grupsestan en relació direc-
ta amb el nombre de membres que el for-
men. Per tant, la pinya, formada per 20 in-
tegrants i constituïda a partir de diferents
colles d’uns setmembres, es relaciona so-
bretot per participar en activitats formal-
ment organitzades”, comenta l’autor. D’al-
tra banda, afegeix que “elsmembres de la
collaes relacionenprincipalmentper tald’a-
conseguir recolzament, estabilitat emocio-
nal i seguretat, entre altres beneficis”.

Seguidament, l’article posa l’atenció
en el grup d’adolescents antisocials. Con-
sidera com a decisius tres criteris per defi-
nir un adolescent delinqüent: la presència
d’actesantisocialsgreus, la consciènciade
la seva desviació en relació a les normes
socials i l’acceptació de subjectes antiso-
cials comamodels a imitar. Ambaquestes
característiques definitòries, “s’obtenen
uns resultats que concorden ambelmodel
del desenvolupament social de la delin-
qüència usat pel Departament de Justícia
dels EUA”, explica l’autor.

Finalment l’article conclou oferint
suggeriments per tal de prevenir els actes
antisocials en els adolescents escolarit-
zats. L’autor explica que “cal evitar que
es produeixin o procurar-ne la seva re-
ducció”. També afirma que “és necessa-
ri, en cas d’adolescents delinqüents rein-
cidents o crònics, tractar i reeducar aques-
tes conductes”. “Aquests suggeriments,
tot i estar reflectits en aquest article que
data de 1987, segueixen sent vàlids en
l’actualitat i, per això, el fan tan atractiu”,
conclou l’autor. �

La integració grupal
de l’adolescent

La conducta social es pot entendre com les relacions que esta-

blim amb els altres i alhora com aquell comportament que s’a-

dequa a les normes socials i que implica respectar la persona i

els seus drets. És des d’aquestes dues vessants des d’on Sabi-

no Ayestarán ha volgut estudiar el desenvolupament psicosocial dels adoles-

cents bascos a El grupo de pares y el desarrollo psicosocial del adolescente, l’ar-

ticle més consultat de la revista Estudi General en el repositori de Revistes Ca-

talanes amb Accés Obert (RACO) dins el període 2006-08.

Sabino Ayestarán
“RACO és l’expressió més
clara de la riquesa i fortalesa
de la cultura catalana”
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�Aquesta tesi ha estat dirigida pels
Drs. Xavier Farriol i DanielMontané,

presentada al Departament d’Enginyeria
Química de la URV, llegida el mes de juny
de 2002 i introduïda al TDX l’agost delma-
teix any. A més de ser la més consultada
d’entre totes les tesis que té incorporades
la URV, també ocupa la 29a posició en el
rànquing acumulat de consultes entre les
tesis de totes les universitats participants
al repositori.

Per al rector de la URV, Francesc Xa-
vier Grau, el TDX “compleixmolt bé amb la
funció de donar a conèixer a la societat en
general i al món científic en particular els
resultats de la feinamés bàsica que en re-
cerca fan les universitats, la de formació
de nousdoctors; amés, disposar d’una ei-
na única i oberta a nivell de sistema uni-
versitari català potencia la visibilitat d’a-

quests resultats i, per tant, la sevadifusió”.
Per als directors de la tesi, el TDX constitu-
eix “una eina indispensable per al treball
de recerca a les universitats catalanes. El
seu valor com a font d’informació és obvi,
cal ressaltar però que la seva funció coma
plataforma de difusió del treball dels nos-
tres investigadors és encara més valuosa.
Com és ben sabut, la valoració externa i la
visibilitat científica de la nostra recerca de-
pèndirectamentde les citacionsqueesge-
neren en les publicacions científiques. És
evident que el TDX contribueix a facilitar la
consulta del nostre treball i per tant a mi-
llorar la seva valoració externa”.

La carboximetilcel·lulosa (CMC) és
l’èter de cel·lulosa industrialmentmés im-
portant. És similar a la cel·lulosa, però a
diferència d’aquesta és molt soluble en
aigua. Gràcies a la versatilitat de les se-

ves propietats, la CMCs’utilitza com a ad-
ditiu en un ampli ventall de sectors in-
dustrials, com ara pintures, agricultura,
tèxtils, detergents, llots de perforació i pa-
per. La CMC refinada a un alt grau de pu-
resa s’utilitza en aplicacions lligades di-
rectament amb el consumhumà, com ara
aliments, medicines, etc. on actua com a
espessant, producte de farcits, fibra die-
tètica, agent antigrumoll i emulsionant.

Per a l’autora, el fet que la tesi sigui
tan consultada pot ser perquè “proposa
usar matèries primeres alternatives per
obtenir un dels derivats de la cel·lulosa
més usat en gran nombre d’aplicacions.
Tot i que s’han sintetitzat gran varietat d’è-
ters de cel·lulosa amb diferents nivells de
viscositats, puresa i comportaments re-
ològics, només uns pocs han guanyat im-
portància a nivell comercial, i la carboxi-
metilcel·lulosa és precisament l’èter de
cel·lulosamés important. Segurament per
això el meu treball suscita tant interès”.

Com a matèria primera per obtenir
CMC, s’han utilitzatmaterials lignocel·lu-
lòsics residuals: estelles de pi, serradu-
res de pollancre i palla de blat (Espanya);
fibres de plantes no fruiteres: Miscanthus
sinensis (Espanya), bagàs de canya de su-
cre i sisal blanc (Mèxic); a més de pastes
papereres d’abacà (Equador), sisal (Àfri-
ca), jute (Bangladesh) i lli (Europa).

Tradicionalment, elsderivatsdecel·lu-
losaespreparenapartir depastesquepro-
venendeprocessospaperers. Aquestspro-
cessos donen com a resultat pastes que
han de complir amb característiques mo-
leculars específiques, com ara una llarga
longitud de cadena per millorar les pro-
pietats mecàniques del paper i la preser-
vació d’hemicel·luloses que ajuden a mi-
llorar el seu rendiment. Per donar respos-
ta a aquestes especificacions, els proces-
sos paperers requereixen una gran selec-
tivitat de les seves matèries primeres, ge-
neralment estelles de pi, coccions de bai-
xa temperatura i durant un llarg temps, re-
actors grans i plantes industrials integra-
des. En canvi, per desenvolupar derivats
de cel·lulosa són necessàries pastes amb
un alt grau de puresa i una longitud de ca-

Reactor de cocció ràpida que permet preparar cel·luloses de qualsevol matèria primera amb temps de

digestió curts i controlats.

La preparació i caracterització demostres de carboximetilcel·lulosa (CMC) a par-

tir de diferentsmaterials lignocel·lulòsics tant residuals comno fusters, així com

l’estudi de la influència de les condicions de preparació de la fusta de partida i

les seves característiques sobre les propietats finals de les CMC obtingudes ha

estat l’objecte d’estudi deSíntesis de carboximetilcelulosa (CMC) a partir de pas-

tas de plantas anuales, de Claudia Barba, la tesi doctoral més consultada de la

Universitat Rovira iVirgili (URV) en el repositori deTesisDoctorals enXarxa (TDX).

LA TESI MÉS CONSULTADA DE LA URV PERTANY A L’ÀREA DE L’ENGINYERIA QUÍMICA

Obtenció de carboximetilcel·lulosa
de plantes anuals

U
R
V
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dena limitada. “Per aquestmotiu, no éses-
trany que es vulguin desenvolupar pro-
cessos per a la fabricació de derivats de
cel·lulosa que es diferenciïn dels proces-
sos paperers, modificant les condicions
d’operació i utilitzantmaterials lignocel·lu-
lòsics no convencionals”, explica l’autora.

Actualment, l’estudi de l’obtenció de
derivats de cel·lulosa “està recobrant im-
portància a conseqüència de lesmúltiples
aplicacions innovadores en el consumdi-
recte amb l’ésser humà, on la biocompa-
tibilitat d’aquests derivats és un factor es-
sencial per a aplicacions relacionadesamb
la medicina, cosmetologia, farmàcia i ali-
ments”, comenta Barba. Per això, “l’inte-
rès ha recaigut en optimitzar la tecnolo-
gia de producció i diversificar elsmètodes
d’obtenció de derivats fets a mida per a
un ús específic”, afegeix.

La tesi s’estructura en cinc capítols
centrats cadascun d’ells en una part es-
pecífica del treball desenvolupat. En el pri-
mer capítol s’introdueixen breument els
temes a tractar i objectius a assolir. El se-
gon capítol comporta una revisió biblio-

gràfica sobre els antecedents de la matè-
ria, es destaca la importància dels mate-
rials lignocel·lulòsics, la seva composició
i les principals vies del seu aprofitament.
Esmostren els processos, transformacions
i separacions de les fraccions cel·lulòsi-
ques, especialment en processos de fa-
bricació de pastes de cel·lulosa.

El capítol tercermostra elsmaterials,
substrats lignocel·lulòsics emprats per a
la fabricació de pastes de cel·lulosa, les
seves característiques principals i també
les de les pastes papereres comercials
usades per a la síntesi de CMC. També es
mostren amb detall els diferents equips
usats i el seu procediment d’operació.

Els resultatsobtingutsen lesdiferents
fases de la recerca es repassen en el quart
capítol. En concret, es mostren els resul-
tats referents a la caracterització dematè-
ries primeres emprades en les diferents
coccions: els resultats obtinguts de l’ob-
tenció de pastes de cel·lulosa amb coc-
cions ràpides i mitjançant el mètode IRSP,
els resultatsdepropietatsde lespastespa-
pereres comercials, de plantesno fusteres

i, finalment, els resultats obtinguts de la
síntesi de carboximetilcel·lulosa apartir de
les pastes de cel·lulosa descrites.

Els resultats de la caracterització re-
ològica de les mostres de CMC han de-
mostrat que és possible obtenir derivats
de cel·lulosa a partir de pastes que no pro-
venen de la fusta, com ara la palla de blat,
amb propietats diferents a les obtingudes
enmaterials comuns com la fusta o els lín-
ters de cotó. Aquests nous materials pre-
senten un potencial important per a la pro-
ducció de derivats de cel·lulosa amb ca-
racterístiques innovadores per a aplica-
cions industrials específiques, especial-
ment l’estabilitat de la viscositat amb la

temperatura. “Aquest comportament és
avantatjós si el comparem amb gels físics
com ara la goma gellan, que basa la seva
estructura únicament en enllaços d’hi-
drogen, els quals es trenquen en aug-
mentar la temperatura”, explica Barba.

Així, “la CMC, obtinguda a partir de
cel·lulosa d’abacà (fibres molt llargues i
resistents provinents de l’Equador), pre-
senta una molt bona estabilitat de la vis-
cositat en funció de la temperatura. Aquest
derivat de cel·lulosa podria utilitzar-se en
aliments, medicina... amb una viscositat
constant fins i tot després d’haver estat
ingerit o d’entrar en contacte amb el cos
humà”, conclou Barba. �

Claudia Barba és doctora en Enginyeria Química per
la URV el 2002. De 2002 a 2004 va fer un postdocto-
rat a Rhodia Recherches en col·laboració amb l’Esco-
la Nacional Superior d’Indústries Agrícoles i Alimen-
tàries a França. El mateix 2004 va entrar com a in-
vestigadora de l’Àrea de Recerca i Desenvolupament
de l’empresa cosmètica l’Oréal dins el Laboratori de
Maquillatge per a Llavis. Actualment forma part del
Laboratori de Maquillatge per a Ulls de l’Àrea de Re-
cerca i Desenvolupament de l’Oréal (París, França).

Xavier Farriol és catedràtic del Departament d’Engi-
nyeria Química de la URV, on treballa des de 1980 ha-
vent dedicat la major part de la seva activitat de re-
cerca a la cel·lulosa i els seus derivats. Des de 1987
i després d’una estada a la Université de Sherbrooke
(Québec, Canadà), va posar en marxa el grup de re-
cerca en materials lignocel·lulòsics que després d’u-
na dilatada trajectòria en la qual els seus membres
han produït desenes de tesis doctorals i centenars
d’articles, respon actualment al nomd’StructuredSys-
tems Engineering for Energy, Materials and Chemis-
try (SYSTEMIC), dirigit pel Dr. Daniel Montané.

Daniel Montané és professor titular des de 1997 en
el Departament d’Enginyeria Química de la URV, on va
incorporar-se després de treballar dos anys com a in-
vestigador a la Université de Sherbrooke (Québec, Ca-
nadà) i al National Renewable Energy Laboratory (Colo-
rado, EUA). Hapublicatmésuna cinquantenad’articles
enel campde l’aprofitamentdels substrats lignocel·lu-
lòsics per a aplicacions en materials renovables i bio-
combustibles. És cap del grup de Biorefinatge i Con-
versióTermoquímicade laBiomassa, integratdins l’àrea
de Bioenergia i Biocombustibles del recentment creat
Institut de Recerca en Energia de Catalunya.

La CMC és l’èter de cel·lulosa
industrialment més important
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�Aquest document, que pertany a la
col·lecció Projectes de final de car-

rera d’Enginyeria Tècnica Industrial Me-
cànicade laUdL, va ser introduït aRECERCAT
el mes de març de 2007. D’aleshores, ha
rebut un 0,77% del total de consultes. La
UdL disposa de 158 documents incorpo-
rats a RECERCAT i 40 d’aquests pertanyen
a l’esmentada col·lecció.

El fet que aquest projecte sigui tan
consultat pot ser perquè “és un projecte
prototip, és a dir, serveix de guia per po-
der realitzar altres projectes de disseny
d’instal·lacions en naus industrials”, co-
menta l’autor. Així, “es pot usar d’exem-
ple i pot esdevenir una bona guia pels que
estiguin interessats en el disseny d’ins-
tal·lacions”, afegeix. A més, “el disseny
d’aquests tipus d’instal·lacions dóna cer-
ta fluïdesa amb els reglaments que els hi
són d’aplicació i com aquesta normativa
és la que s’usa en el món laboral cons-
tantment, el meu projecte pot ésser tam-
bé tan consultat per aquest aspecte”.

Per a l’autor, RECERCAT és “una eina

de consulta important per a tot aquell es-
tudiant o investigador, ja que pot donar
una ullada a tot tipus de material de re-
cerca que li pot ser d’utilitat i així conèi-
xer altres recerques relacionades, resol-
dre dubtes, etc.”.

El taller
El projecte té per objectiu el disseny de
les instal·lacions de climatització i cale-
facció elèctrica, pneumàtica i de protec-
ció contra incendis, necessàries per po-
der desenvolupar en l’interior d’una nau
industrial, l’activitat pròpia d’un tallerme-
cànic de reparació de vehicles.

“Vaig decidir-me a fer un projecte
com aquest perquè és molt pràctic i ser-
veix per conèixer quina és la normativa
d’aplicació en les diferents instal·lacions,
aprendre a realitzar els càlculs necessa-
ris... És a dir, de formamés general et dó-
na una certa pràctica de cara al món la-
boral”, explica Ventura.

La nau industrial on es desenvolu-
parà el taller mecànic ja existeix, encara

que no ha estat posada en ús abans, es
troba situada en el polígon industrial Pla
de l’Estació delmunicipi de Roquetes, dins
de la comarca del Baix Ebre, a Tarragona.
L’activitat que es desenvoluparà a la plan-
ta correspon amb la d’un taller de repa-
ració i, per tant, se centrarà en la repara-
ció de tot tipus de problemes mecànics,
comara problemesdemotor, suspensions,
frens, realitzar les revisions periòdiques
de canvi d’oli, filtres, canvi de pneumà-
tics, etc., excepte reparacions elèctriques
o de xapa i pintura.

La nau té una superfície total en plan-
ta de 496m2, que es troba dividida en du-
es plantes (planta baixa i altell) on s’ubi-
caran la zona de treball, el magatzem de
residus, el de recanvis, l’oficina, el vesti-
dor, serveis, el menjador i la sala de mà-
quines.

Per dur a terme tot el disseny, s’ha
realitzat un estudi complet de l’objecte
del projecte, les seves característiques,
determinacions i normativa. També s’ha
realitzat una anàlisi de l’impacte me-
diambiental, el tractament de les aigües
residuals i dels residus sòlids, les emis-
sions a l’atmosfera i els sorolls, entre
d’altres. També s’han especificat les ins-
tal·lacions a realitzar, com ara l’elèctrica
(enllumenat, alimentació del maquinari i
la potència a contractar), l’especificació
de la recollida selectiva dels residus inerts
i no especials, la disposició d’un sistema
de captació i tractament de gasos de com-
bustió dels motors dels vehicles.

Tota aquesta informació es troba re-
partida entre lamemòria del projecte i cinc
annexos que amplien informació de for-
ma concreta. Aquests annexos especifi-
quen els materials (eines i aparells) que

necessitarà el taller per desenvolupar la
seva activitat; la protecció contra incen-
dis; els detalls de la instal·lació elèctrica;
els de la climatització i calefacció, i les ca-
racterístiques de la instal·lació pneumà-
tica. A més, el projecte es complementa
amb un document que conté el plec de
condicions, un altre on figura l’estat d’a-
midaments i un darrer que inclou el pres-
supost. �

EL PROJECTE DE FINAL DE CARRERA DE LA UdL MÉS CONSULTAT A RECERCAT

Taller mecànic de
reparació de vehicles
Disseny de les instal·lacions d’un tallermecànic de reparació de vehicles és el tí-

tol del projecte de final de carrera de GerardVenturaSans, el documentmés con-

sultat de la UdL i el cinquèmés consultat d’entre tots els documents disponibles

al Dipòsit de la Recerca de Catalunya (RECERCAT) en el període 2005-08.

El document més consultat
de la UdL pertany a l’àrea de
l’enginyeria tècnica industrial
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Nova institució i
més revistes

�El Museu Episcopal de Vic s’ha in-
corporat al repositori Revistes Cata-

lanes amb Accés Obert (RACO) amb la se-
va revista Quaderns del Museu Episcopal
deVic. Aquestapublicació contéarticlesde
recerca científica especialitzada, vinculada
al Museu i a les seves col·leccions.

Amés, durant elsmesosde juliol i se-
tembre s’hi han afegit vuit revistes més:
Col·lecció papers de relacions Govern-Par-
lament: recull anual, de laGeneralitatdeCa-
talunya;Sessiód’EstudisMataronins,Recull
de treballs,Miscel·lània cerverina, totes tres
editadesper l’InstitutRamonMuntaner; Jour-
nal of Industrial Engineering and Manage-
ment, de la Universitat Politècnica de Cata-

lunya;QuadernsdeVilaniu,de l’Institutd’Es-
tudis Vallencs, i Fonts: butlletí del Centre
d’EstudisArgentonins JaumeClavell,delCen-
tre d’Estudis Argentonins Jaume Clavell.

D’altra banda, des del mes de juliol,
RACOestàdisponiblea travésd’SFX,unges-
torde recursoselectrònicsquepermeta les
biblioteques que disposen d’aquest pro-
gramari que activin les revistes electròni-
ques (enaquestcas lesdeRACO), lesbases
dedades, els llibreselectrònics…que tenen
contractatsper tal d’unificar i controlar l’ac-
cés telemàtic des d’una única plataforma.
Així, tots els clients d’SFX poden activar les
revistes que conté RACO i mostrar-les com
apartde lasevacol·lecció, facilitant-ne l’ac-
cés i la difusió de les revistes.

Amb la incorporació d’aquestes re-
vistes, RACO ja en disposa de 252 de 50
institucions participants. �

�Coincidint amb l’inici del
curs acadèmic, el passat

18 de setembre, es van emetre
per quart any consecutiu els cer-
tificats de reconeixement a les
tres tesis més consultades du-
rant el curs acadèmic 2008-09
de cada universitat que partici-
pa al servidor de TesisDoctorals
en Xarxa (TDX).

Ambel lliuramentd’aquests
49 certificats, signats pel con-
seller d’Innovació, Universitats
i Empresa, Josep Huguet, i pels
respectius rectors, es pretén re-
conèixer la popularitat de la re-

cerca universitària duta a terme,
contrastada per l’elevat nombre
de consultes rebudes.

La tesi més consultada en
aquest curs acadèmic ha estat
Teorías de la comunicación gru-
pal en la toma de decisiones:
contexto y caracterizacióndelDr.
Gerardo Javier Macías i Cortés,
dirigida pel Dr. Mario Herreros i
presentada al Departament de
Comunicació Audiovisual i Pu-
blicitat de la Universitat Autò-
noma de Barcelona (UAB), que
ho ha estat els quatre darrers
cursos acadèmics. �

Noves col·leccions
disponibles

�El Dipòsit de la Recerca de Cata-
lunya (RECERCAT) compta amb set

noves col·leccions: la Universitat Autò-
noma de Barcelona ha incorporat dues,
una per als working papers on environ-
mental sciences de l’Institut de Ciència
i Tecnologia Ambientals i una altra per
als treballs de recerca i de postgrau del
Departament d’Art.

D’altra banda, la Universitat de Llei-
da hi ha afegit una per als treballs pràc-
tics tutorats d’Enginyeria Tècnica Agrí-
cola-Hortofructicultura i Jardineria de
l’Escola Tècnica Superior d’Enginyeria
Agrària de Lleida.

Per la seva banda, la Fundació Ca-
talana per a la Recerca i la Innovació hi
ha afegit una nova col·lecció per als in-
formes científics per a la presa de deci-
sions i l’Institut de Recerca i Tecnologia
Agroalimentàries n’hi ha incorporat tres,
una per als articles científics del seu pro-
grama d’Aqüicultura, una per als arti-
cles científics del seu programa de Fruc-
ticultura i una darrera per als congres-
sos i simposis del programa d’Altres Àm-
bits Alimentaris. �

Certificat de la tesi més consultada

durant els darrers quatre cursos acadèmics.

Certificats de reconeixement del TDX
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�VozTelecom i Digital Parks s’han con-
nectat al Punt Neutre d’Internet a

Catalunya (CATNIX) a 100 Mbps a través
de Telvent, el punt alternatiu de connexió
al punt neutre. Amés, els ISP Nexica, Adam
i Sarenet han traslladat la seva connexió

a Telvent i els dos darrers també l’han am-
pliada a 1 Gbps cadascun. També Jazztel,
Acens i Iberbanda han ampliat la seva ve-
locitat de connexió a 1 Gbps. El CATNIX
compta ara amb 22 membres entre ope-
radors i ISP. �

Nous membres i modificacions de cabal

Cinema i cant
de Bellaterra a
São Paulo

�Durant els dies 8 i 9 de setem-
bre s’ha dut a terme un taller d’a-

prenentatge en línia entre la Universi-
tat Autònoma de Barcelona (UAB) i la
Universidade de São Paulo (USP), a
Brasil. Per poder connectar ambdues
ubicacions a través de l’Anella Cientí-
fica s’ha proveït d’una VLAN que ha
connectat el Campus de Sabadell de
la UAB amb la Fundació i2CAT, que par-
ticipa en el projecte, amb una ampla-
da de banda de 65Mbps. D’aquí, la se-
nyal ha viatjat cap a RedIRIS, RedClara
i fins a la USP.

En concret, el taller ha comptat
ambdues sessions. En la primera, s’ha
retransmès des de la USP fins a la UAB
una classe magistral de cinema sobre
el film Espalhadas pelo Ar, presentat
a la Setmana de la Crítica del Festival
de Cannes i produït per estudiants de
la USP. La segona sessió ha comptat
amb una retransmissió d’una classe
magistral de piano a càrrec del pianis-
ta i professor de la Texas Christian Uni-
versity, Jose Feghali, i de Josep Gil, pro-
fessor del Conservatori de Sabadell.
Ambdues sessions han comptat amb
retransmissions de gran qualitat: s’ha
captat el so estèreo mitjançant micrò-
fons (2.0) i la imatge amb càmeres de
vídeo digital. El sistema de retrans-
missió ha estat DVTS.

Aquestes retransmissions es tro-
benemmarcadesdinselprojected’Opera
E-learning (ELS), projecte d’ensenya-
ment en línia impulsat per la Ciutat de
laMúsica, en conveni amb la Fundació
i2CAT i la Universitat Politècnica de Ca-
talunya, i amb la col·laboració de la
UAB i la USP, amb l’objectiu d’impartir
ensenyaments artístics musicals i ci-
nematogràfics demàximaqualitat, sen-
se necessitat que el professor i l’alumne
comparteixin el mateix espai. �

�En la 59a reunió de RIPE (Réseaux IP
Européens), que ha tingut lloc a Lis-

boa del 7 al 9 d’octubre, s’ha presentat el
vídeo guanyador del Film Competition The
Internet Revealed, una iniciativa de l’asso-
ciació europeadepuntsneutresEuro-IXque
haplantejat adirectorsde cinemaamateurs
i professionalsel reptede fer un curtqueex-
pliqui al públic en general i als agents im-
plicats com s’interconnecten les xarxes per
crear la world-wide web o xarxa de xarxes.

El vídeo guanyador, de 5 minuts de
duració i premiat amb 25.000 euros, és
un audiovisual de caràcter didàctic que
explica de forma fàcil i clara la història del
funcionament d’internet, centrant-se en
la seva infraestructura interna, des de la
perspectiva de l’usuari final. A més, el ví-
deo inclou la definició d’un punt neutre i
de les polítiques d’intercanvi de tràfic que
porten a terme. Es pot veure i descarregar
el vídeo a www.euro-ix.net/film. �

Euro-IX difon un vídeo divulgatiu per
explicar el funcionament d’internet

Jordi Bosch, de l’STSI, i Xavier Casajoana, de VozTelecom, a la signatura del conveni.
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Noves versions
de programari
disponible

�Ja està disponible la nova ver-
sió del programari Gaussian a

totes les màquines del CESCA en la
seva revisió A.02. Aquesta darrera ver-
sió del programari incorpora un gran
nombre de noves funcionalitats en di-
ferents àmbits teòrics, i suposa un
canvi substancial respecte a l’anterior
versió (Gaussian 03).

A més, el programari de visua-
lització molecular multiplataforma i
de codi lliure, Molekel 5.3, ha quedat
instal·lat al NovaScale (prades). Aques-
ta nova versió del 2008 ha estat des-
envolupada pel Swiss Nacional Su-
percomputing Centre i presenta una
interfície gràfica amb un disseny re-
novat que permet llegir fitxers en for-
mat Gaussian, GAMESS i Molden, en-
tre d’altres.

D’altra banda, TURBOMOLE ha
quedat instal·lat al CP4000 (cadi) i al
NovaScale (prades), en la seva versió
6.0. Aquest programari és un paquet
de programes de química quàntica
que s’utilitza en àrees tan diverses
com ara la catàlisi homogènia i hete-
rogènia, la química orgànica i inorgà-
nica, diversos tipus d’espectroscòpia
i bioquímica. �

Ampliacions a
l’Anella Científica

�L’Escola Superior de Comerç In-
ternacional, vinculada a la Uni-

versitat Pompeu Fabra, s’ha connectat
a l’Anella Científic amb un punt d’ac-
cés a 100Mbps. D’altra banda, l’Insti-
tut d’Investigació Biomèdica de Bell-
vitge ha ampliat el seu cabal de con-
nexió de 4 Mbps a 100 Mbps amb fi-
bra òptica i el Parc Científic i Tecnolò-
gic de la Universitat de Girona, con-
nectat a l’Anella a 100 Mbps, ja dis-
posa de connexió amb fibra d’Orange
BusinessServices, conegut fins ara com
a Al-Pi Telecomunicacions. �
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Un dels túnels del Large Hadron Collider (LHC).

�El Port d’Informació Científica (PIC)
ha participat amb èxit a l’Exercici de

Gran EscalaSTEP’09, dues setmanes d’ex-
periments dins el projecte LHCComputing
Grid del Large Hadron Collider (LHC), l’ac-
celerador de partículesmés gran del món
que es troba al CERN. Per a aquestes pro-
ves, durant les quals s’han batut rècords
tant en transmissió de dades com en exe-
cució de gransquantitats de treballs, s’han
utilitzat les xarxes de recerca Géant, Red-
IRIS i Anella Científica, a la qual el PIC es
connecta a 10 Gbps per poder participar
en el projecte de l’LHC.

Com explica el director del CESCA,
Miquel Huguet, “amb la tercera renovació
tecnològica de l’Anella Científica, que es
va dur a terme ara fa un any, s’ha donat
suport a noves funcionalitats. Un aspecte
molt important, a més a més, són les no-
vesmodalitats de connexió, que ofereixen
un ampli ventall de possibilitats que arri-
ben fins als enllaços de 10Gbpsper a pro-
jectes especials, com el de l’LHCal PIC. En

aquest sentit, projectes com l’LHC de-
mostren que avui en dia l’Anella Científi-
ca és una infraestructura capaç de supor-
tar les elevades exigències de la recerca
internacional de primer nivell”.

El PIC, situat al campus de la Univer-
sitat Autònoma de Barcelona, és un dels
11 centresd’arreudelmónanomenatsTier-
1, que es connecten amb el CERN, Tier-0,
i que emmagatzemen les dades primàries
de l’LHC i executen processos de calibra-
ció i de reconstrucció. Durant STEP’09 es
van realitzar proves a gran escala d’esce-
naris d’anàlisi d’usuaris finals, amb el su-
port de grups d’experts en aplicacions i
Grid, entre ells els del PIC i de grups de
recerca del Centro de Investigaciones Ener-
géticas, Medioambientales y Tecnológi-
cas, el Consejo Superior de Investigacio-
nes Científicas, l’Institut de Física d’Altes
Energies de Barcelona i les universitats
Autònoma de Barcelona, Autónoma de
Madrid, de Barcelona i de Santiago de
Compostela. �

Èxit en les proves de transmissió de
dades a gran escala del PIC
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�El passat 13 de juliol es va celebrar al
CESCAun seminari sobre la implantació

d’una plataforma unificada de vot electrònic i
telemàtic per al conjunt de lesuniversitats ca-
talanesqueva comptar amb laparticipació de
37 assistents de 15 institucions.
El seminari es va adreçar a secretaris gene-
rals i integrants de la Comissió d’e-Adminis-
tració de l’Associació Catalana d’Universitats
Públiques (ACUP), amb la qual es va coorga-
nitzar el seminari.

Antoni Gonzàlez i Lluís Ariño, secretari ge-
neral i director del Servei de Recursos Infor-
màtics i TIC de la Universitat Rovira i Virgili,
respectivament, van presentar l’experiència
realitzada al març en les eleccions de repre-
sentants a la junta de centre de l’Escola Tèc-
nica Superior d’Enginyeria. També van inter-
venir Gerard Cervelló, d’Scytl, i Jesús Orbe-
gozo, d’Indra, que van explicar les solucions
d’aquestes empreses per a la implantació del
vot electrònic. �
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El disseny computacional de fàr-
macs és avui dia una eina ben

implantada en la química mèdica.
La Unitat de Modelització del Grup
de Química Bioorgànica de l’Insti-
tut de Química Avançada de Cata-
lunya (IQAC-CSIC), dirigida pel Dr.
Jordi Bujons, treballa en el desen-
volupament de models que ajudin
a entendre la interacció de molè-
cules bioactives amb dianes d’in-
terès farmacològic i terapèutic, i
que permetin el desenvolupament
de nous compostos amb propietats
optimitzades. Amb aquest objectiu
s ’es tud ien d ianes re lac ionades
amb càncer, dolor i diverses dis-
funcions metabòliques, entre d’al-
tres, emprant el programari disponi-
ble al Servei de Disseny de Fàrmacs
del CESCA per tal de dur a terme el
cribratge de grans col·leccions de
molècules, habitualment en l’ordre
de 104-106, i poder definir quines
d’elles poden ser potencialment més
interessants. Recentment, a través

d’una col·laboració amb el Dr. Anto-
nio Delgado, del mateix Institut, s’ha
abordat un estudi sobre glucocere-
brosidasa (GlCer), l’enzim responsa-
ble de la malaltia de Gaucher. Es
coneix que diferents mutacions en
aquest enzim donen lloc a canvis
estructurals que condueixen a la
seva inact ivació. L ’act ivi tat d’a-
quests enzims modificats pot ser, no
obstant això, restaurada per molècu-
les capaces d’interaccionar amb el
seu centre actiu o d’altres regions,
afavorint el plegament correcte de la
proteïna, motiu pel qual s’ha qualifi-
cat aquests compostos com a xape-
rones farmacològiques.

A l’esquerra es representa un
model d’unió de diferents inhibi-
dors de GlCer en el centre actiu d’a-
quest enzim. A la dreta es mostra
un model 3D-QSAR amb l’estructura
superposada d ’un inh ib ido r de
GlCer, així com la correlació obtin-
guda ent re les dades pred i tes i
experimentals. �
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Seminari sobre vot electrònic


